
چهارشـنـبـــــه 30 آبان 1403
1830جمادی الاولی1446 | شماره 4365

پسرانه پوشش  در  آزادی  جست وجوی 
بررسی کارشناسانه دلا�ل پسرانه ز�ستن دختران

               انگیزه دختران از داشن استایل پسرانه چیست؟
جامعـه بـه سـمتی رفتـه کـه بـا توجـه بـه فضـای مجـازی، 

تغییـرات زیـادی بـه وجـود آمـده و فرزندانمان برخـاف ما، 

دایـره امنشـان را خیلـی راحت تـر تغییـر می دهنـد. مـا فکر 

می کردیـم هـر چیـزی کـه جامعـه تأییـد کنـد، دایره امـن ما 

محسـوب می شـود. در واقع نگاه جامعه در انتخاب استایل 

پسرانـه توسـط دخـران بسـیار مؤثر بوده اسـت، زیـرا رفتار 

دخـران امـروز بـا نـگاه جامعـه سـنتی متفـاوت اسـت. این 

رفتـار از سـمت دخـران، اعـراض بـه جنسیتشـان نیسـت 

بلکـه بـه نوع نـگاه جامعـه به جنسیتشـان اسـت. 

حتـی از قدیـم هـم شـعرهایی داشـتیم کـه نشـان دهنده 

قدرت و آزادی مردان در مقایسـه با زنان بود، مانند: «پسرها 

شـیر هسـتند و دخرهـا مـوش هسـتند! »ایـن نـوع ادبیات 

در انتخـاب ایـن رفتارهـا تأثیرگـذار بـوده و حتـی زنانـی کـه 

می خواهنـد ادعـا کننـد، می گوینـد: «از صد تا مـرد، مردتر 

هسـتم!» دخـران می خواهنـد در جامعـه امروز خودشـان 

را بـه عنـوان شـخصیتی متفـاوت و قـوی نشـان دهنـد، امـا 

اعراضشـان را نمی تواننـد بـه درسـتی بیـان کننـد چـون 

اسـتایل پسرانـه را بـرای ایـن اعـراض انتخـاب کرده اند.

بایـد اضافـه کرد کـه فضـای مجـازی تأثیر بسـیار زیـادی در 

انتخاب اسـتایل پسرانـه دارد، برای مثال همیـن فیلم های 

کـره ای کـه در میان دخران محبوب شـده اسـت.

               علاقه منـدی بـه اسـتایل پسرانـه از چـه سـنی در 
دخـتران پدیـدار می شـود؟

گرایـش دخران بـه اسـتایل پسرانه معمولا از سـن یـازده یا 

دوازده سـالگی آغـاز می شـود و تـا حـدود نـوزده سـالگی به 

بیشـرین شـدت خـود می رسـد. در ایـن دوره، نوجوانـان 

در حـال شـناخن هویـت جنسـی خـود و گذرانـدن مرحله 

هویت یابـی هسـتند. اگـر در ایـن سـن، هویتشـان تثبیـت 

نشـود، مراحـل بعـدی رشـد بـه درسـتی صـورت نمی گیرد. 

بنابراین، در سـنین بلوغ شـاهد آشـفتگی هویتی در بچه ها 

هسـتیم و حتی ممکن است تمایل داشته باشند نقش های 

جنـس مخالف خـود را امتحـان کنند.

بـرای جلوگیـری از ادامه  جدی ایـن تغییـرات، والدین باید 

این تغییرات فرهنگی را بپذیرند و به جای تنبیه، با گفت وگو 

بـه پذیرش هویـت واقعی فرزندشـان کمـک کننـد. این امر 

باعـث می شـود که فرزندشـان در شرایط معمولـی قرار گیرد 

و بتوانـد شرایط جنسـیتی خـود را به درسـتی درک کند. اما 

اگـر والدیـن نتواننـد به درسـتی با نوجـوان ارتبـاط بگیرند، 

عـزت نفـس فرزنـد کاهـش می یابد و ممکن اسـت 

دچـار افسردگـی یـا حتـی خودکشـی شـود، زیرا 

والدیـن نمی تواننـد نوجـوان را بپذیرنـد و ایـن به 

چالـش و تنبیه منجر می شـود.

   محیـا جعفری|  علاقه دختران به پسر بودن ممکن اسـت 
زودگـذر نباشـد، امـا لزومـا نگران کننـده هـم نیسـت. ایـن 

موضوع به شرایط و علل مختلفی بستگی دارد که می توان 

با فرهنگ سـازی و آموزش هـای جمعی به رفع آن ها کمک 

کـرد. اگر آموزش به درسـتی انجام شـود، بسـیاری از این 

مسـائل و گرایشات نادرسـت از بین خواهند رفت. در 

این زمینه با مریم فرنوش، مشاور کودک و نوجوان، 

گفت وگـو کرده ایـم و نـکات مهـم او را برای شـما 

نوشـته ایم تـا چـه بـه عنـوان والـد و چـه بـه 

عنوان نوجوان، اگر نیاز شـد، از این نکات 

استفاده کنید.

روایت هایی از یا برای دختران دهه هشتادیدهه هشتادی ها


